

Press release
Cairo 5 April, 2020

In a videoconference meeting: The Minister of International Cooperation discusses with Development Partners advancing mutual cooperation and mobilizing funds for combating novel corona virus

Minister Dr. Rania Al-Mashat chaired a videoconference meeting with more than 100 professionals representing heads of country offices, development professionals from bilateral partners as well as multilateral development organizations to discuss opportunities for advancing and promoting future mutual economic cooperation and consequences of the spread of novel corona virus.

The meeting was attended by representatives of UN agencies, World Bank Group, International Monetary Fund, African Development Bank, European Bank for Reconstruction and Development, Islamic Development Bank Group, Arab Fund for Economic and Social Development, USAID, Japanese International Cooperation Agency, French Agency for Development, European Investment Bank, German Development Agency along with Ambassadors and heads of economic cooperation in embassies for numerous bilateral development partners.

The meeting which was under the theme Global Partnership for Effective Development Cooperation was an important call from the Ministry of International Cooperation to bring forward a platform for discussion around immediate COVID-19 crisis response and set an action plan beyond it through a coordinated effort aligning with national priorities. The link to the presentation:

<http://bit.ly/MOICxCOVID19xResponseRebuild>

The Minister acknowledged the work that has been done through the past decade between Egypt and its development partners and praised the value of the international cooperation in supporting the Egyptian economy. On another note, and being the highest priority in the current situation, the Minister announced that the Government of Egypt has applied a simplified fast track process with regard to approving international financing for the purpose of combating the COVID-19.

The Minister highlighted in detail the preparedness and governance of Egypt's healthcare system to control the outbreak. As the potential risks of COVID-19 continue to rise, efforts have been stepped up to enhance infection prevention, and identify alternative mechanisms for testing patients through the establishment of 27 laboratories across the country and additional 4 university laboratories to be added, scaling up Infection Prevention & Control (IPC) program with WHO to prevent transmission & ensure patients & health workers are protected, expanding capacity to conduct up to 200,000 tests within two weeks, recurring 15-Day

sterilization campaign to be carried out in cities and villages to stop the virus spread and setting up eight isolation hospitals with capacity of 2000 beds with 1000 ICU beds and 400 ventilators in addition to setting up field hospitals for the admission of mild and asymptomatic cases.

Efforts of Egypt was acknowledged by the WHO as the Director for communicable diseases in WHO's Regional Office mentioned significant work is being done, especially in the areas of early detection, laboratory testing, isolation, contact tracing and referral of patients.

The Minister added that in connection to dealing with the closure of schools to mitigate the virus spread, while at the same time continuing learning activities, Egypt launched a new digital library available for free to every Egyptian student with learning material (digital objects) extracted from EKB and sorted out/assembled for G1-G12 students in both Arabic and English. In a parallel action, the Ministry of Education & Technical Education (MOETE) decided to deploy a customized version of the Edmodo Learning Management System at around 55,000 schools and train teachers to create their own virtual classrooms and invite their own students (and possibly their parents as well). The response of the Ministry of Education demonstrates the value of international development cooperation as this swift transfer towards digitalization of education was supported by the World Bank and other development partners through the supporting the Egypt Education Reform Project.

Regarding the macroeconomic implications, the Minister focused on the potential balance of payments and fiscal pressures that could arise given the global consequences of COVID on supply chains, demand, tourism, and trade. This was followed by a detailed discussion about Egypt's macroeconomic policy responses both fiscal and monetary as well as structural reforms that are collectively aimed at flattening the recession curve as mentioned by the World Bank most recently.

Al-Mashat underscored the various fiscal and monetary policies undertaken to date to help reduce the financial impact on households and the private sector to mitigate the possible slowdown in economic activities. The Minister also pointed to the possible impact of the virus on the SDGs.

The Minister mentioned that efforts to contain the corona virus crisis have expedited structural reforms related to social protection & social safety nets as well as addressing informality. This has been facilitated also by pushing ahead the financial inclusion & digital reform agenda as demonstrated by the recent directives issued by the Central Bank of Egypt.

The Minister also pointed to some of the measures that have been announced in this regard such as a one-off unemployment benefits of (L.E. 500) offered to informal workers registered at the database of the Ministry of Manpower through post offices. Registration, already, included approx. 1 million individuals working in construction, agriculture, fishing, plumbing etc.

On the social protection front; the Minister highlighted 60,000 households were added to Takaful & Karama Program. An additional 100,000 will be added and FY21, budget will increase

to 19.3 Billion EGP compared to 18.5 Billion EGP. The Government also increased payments to women community leaders in rural areas from EGP 350 to EGP 900 per month to ensure gender equity.

In the meantime, the Central Bank pushed forward digital reform, including exempting all domestic money transfers from fees & commissions, aimed to decrease the use of cash, increasing limits on daily value transacted via mobile wallets to be increased to EGP 30,000 (USD 1,900), issuing near-field communication / contactless pre-paid card, improving merchant acceptance landscape by encouraging QR codes & request-to-pay method and the automatic enrollment for customers to internet banking services.

The Minister noted that all measures to mitigate the impact of the virus will not and should not derail development efforts from its intended purposes especially achieving SDGs.

Sherry Carlin, The USAID Mission Director in Egypt pinpointed that US has been working with Egypt for more than 40 years; not only on the health sector but also on youth and women empowerment and Education. She confirmed the USAID commitment to continue to support Egypt, especially on this urgent matter; COVID-19.

Ms. Marina Wes, World Bank Country Director, Egypt, Yemen & Djibouti noted that As we are concluding an inspiring and constructive session, I would like to thank H.E. Dr. Rania Al-Mashat for bringing together the Development Partners and showing vision and leadership in critical times. In collaboration with the international development agencies, the World Bank stands ready to support Egypt in its effort to confront the immediate health emergency and mitigate the socio-economic impacts of the COVID-19 pandemic, especially for the most vulnerable.

Mr. Walid Labadi, IFC Country Manager in Egypt, Libya and Yemen, mentioned that: This is a challenging time for the private sector in Egypt, the main driver of economic growth and employment. Lives, businesses, jobs, and livelihoods are at risk. He added that IFC is working closely with clients and partners in Egypt to help mitigate the already evident impacts of COVID-19 crisis and support businesses as they continue to operate and retain staff.

The meeting was attended by representatives from the World Bank, African Development Bank, European Bank for Reconstruction and Development, IFC, Islamic Trade Finance Corporation, French Development Agency, USAID, Japanese International Cooperation Agency, Korean Cooperation Agency, German International Cooperation Agency, KFW, Arab Fund for Social and Economic Development, and from the UN Agencies: The Resident Coordinator, UNDP, WFP, IFAD.

ILO, FAO, UNIDO, UNWOMEN, UNHABITAT, UNAIDS, UNFPA were also participating as well as Ambassadors of Japan, France, South Korea and representatives from EU, Switzerland, Netherland, Canada, Spain, Sweden and Germany.

Ministry of International Cooperation

خلال إجتماع عبر الفيديو كونفرانس:

وزيرة التعاون الدولي تبحث مع ممثلي شركاء التنمية تعزيز التعاون والتمويلات المتاحة لمكافحة فيروس كورونا

ترأسَت الدكتورة رانيا المشاط، وزيرة التعاون الدولي، إجتماعا عبر تقنية الفيديو كونفرانس جمع أكثر من 100 من رؤساء وممثلي المنظمات التنموية الدولية والاقليمية في مصر لمناقشة التمويلات المتاحة وتعزيز التعاون مع شركاء التنمية في المستقبل وبحث تداعيات تفشي فيروس كورونا المستجد.

وشارك في الاجتماع ممثلون عن الامم المتحدة ومجموعة البنك الدولي وصندوق النقد الدولي وبنك التنمية الافريقي ومجموعة البنك الاسلامي والصندوق العربي للإنماء الاقتصادي والاجتماعي والبنك الأوروبي لإعادة الإعمار والتنمية وبنك الاستثمار الأوروبي الى جانب السفراء ورؤساء الاقسام الاقتصادية لدى مجموعة كبيرة من شركاء التنمية الثنائيين. وجاء الاجتماع الذي عقد تحت عنوان "الشراكة العالمية للتعاون الإنمائي الفعال" ودعت إليه وزارة التعاون الدولي بهدف تكوين "منصة" للنقاش حول الاستجابة الفورية من مؤسسات التمويل الدولية لمكافحة انتشار فيروس كورونا، ووضع خطة عمل من خلال جهد منظم يتماشى مع الأولويات الوطنية للحكومة المصرية. رابط العرض التقديمي:

<http://bit.ly/MOICxCOVID19xResponseRebuild>

وأشادت الدكتورة رانيا المشاط خلال الاجتماع بالتعاون الذي تم بين مصر وشركائها الدوليين في التنمية خلال الفترة الماضية، مما يعكس الدور الايجابي لجهود التعاون الدولي في دعم الاقتصاد المصري، مشيرة إلى أن الحكومة المصرية طبقت عملية المسار السريع المبسط فيما يتعلق بالموافقة على التمويل لمكافحة انتشار فيروس كورونا. وقالت إن وزارة الصحة والسكان اتخذت العديد من الاجراءات للسيطرة على انتشار فيروس كورونا، من خلال إنشاء 27 معملا للكشف عن فيروس كورونا المُستجد و4 معامل جامعية اضافية، فضلا عن إجراءات حماية العاملين في قطاع الصحة، وتوسيع القدرة على إجراء ما يصل إلى 200 ألف اختبار على الحالات المشتبه بها وإجراء حملة تعقيم في المدن والقرى خلال اسبوعين لوقف انتشار الفيروس.

وأضافت أن وزارة الصحة خصصت 8 مستشفيات للعزل الصحى بسعة 2000 سرير و1000 سرير للعناية المركزة و400 جهاز للتنفس الصناعى، فضلا عن إنشاء مستشفيات ميدانية لاستقبال الحالات الغير حرجة، مما جعل منظمة الصحة العالمية تشيد بالجهود التي بذلتها مصر، التي أكدت أن مصر تمتلك نظاما قويا لمراقبة الوباء وتتبع الحالات وهو ما أثبتت فعاليته في الحد من انتشار الفيروس.

وأوضحت الوزيرة، أنه فيما يتعلق بالتعليم، فقد تم إغلاق المدارس للحد من انتشار فيروس كورونا، ولكن في نفس الوقت قامت وزارة التربية والتعليم والتعليم الفني بمواصلة العملية التعليمية من خلال بنك المعرفة وهو مكتبة رقمية متاحة لكل الطلاب بشكل مجاني، ومشيرة إلى تخصيص وزارة التربية والتعليم المصرية منصة تشمل 55 الف مدرسة لمساعدة المدرسين على التواصل بأمان مع طلابهم وأولياء أمورهم وخلق فصل دراسي افتراضي عبر الإنترنت، وهذا ما يوضح قيمة التعاون الإنمائي الدولي، حيث تم دعم هذا التحول الرقمي السريع في قطاع التعليم من قبل البنك الدولي وشركاء التنمية من خلال مشروع إصلاح التعليم في مصر.

وحول الاثار الاقتصادية لفيروس كورونا أشارت الوزيرة إلى أن تأثير ذلك على ميزان المدفوعات المحتمل والضغط المالية التي يمكن أن تنشأ بالنظر الى العواقب العالمية على سلاسل التوريد والطلب والسياحة والتجارة.

كما تضمن الاجتماع، مناقشة تفصيلية حول استجابات سياسات الاقتصاد الكلي في مصر على حد سواء المالية والنقدية والإصلاحات الهيكلية التي تهدف بشكل جماعي إلى تسطيح "منحنى الركود" كما ذكر البنك الدولي مؤخرًا، لافتة إلى أن السياسات المالية والنقدية التي اتخذتها الحكومة المصرية هدفت إلى المساعدة في الحد من التأثير المالي لفيروس كورونا على الأسر خاصة الأكثر احتياجا والقطاع الخاص والتخفيف من التباطؤ المحتمل في الأنشطة الاقتصادية، كما عرضت تأثير فيروس كورونا المستجد على أهداف الأمم المتحدة للتنمية المستدامة.

وذكرت الوزيرة، أنه من بين التدابير التي اتخذت لمكافحة أزمة فيروس كورونا المستجد تخفيف الأثر على القوى العاملة غير المنتظمة من خلال تشريعات حماية العمالة واستحقاقات البطالة، حيث خصصت الحكومة تعويضا بقيمة 500 جنيه وتم تسجيل أكثر من مليون شخص يعملون في البناء والزراعة وصيد الأسماك والسباكة.

وأشارت إلى أن أزمة فيروس كورونا ستدفع بالتعجيل ببعض الإصلاحات الهيكلية العامة المتعلقة بالحماية الاجتماعية والعمالة غير المنتظمة وتفعيل الشمول المالي، كما ظهر في سياسات البنك المركزي.

وعلى مستوى الحماية الاجتماعية أوضحت وزيرة التعاون الدولي أنه تم زيادة الأعداد المستفيدة من الدعم النقدي المشروط بشكل فوري لمبادرة "تكافل وكرامة" إلى 60 ألف أسرة، وسيتم زيادتها بنحو 100 ألف أسرة إضافية خلال المرحلة المقبلة، وزيادة المخصص للبرنامج إلى 19 مليار جنيه للعام المالي الجديد مقابل 18.5 مليار جنيه العام المالي السابق عليه، كما قامت الحكومة بزيادة العائد الشهري للرائدات الريفيات من 350 جنيه مصري شهريا إلى 900 جنيه شهريا في إطار المساواة بين الجنسين.

ولفتت إلى أن البنك المركزي المصري اتخذ خطوات هامة لتسريع تنفيذ الشمول المالي والتحول الرقمي، مع بدء أزمة فيروس كورونا، منها إلغاء جميع العمولات والرسوم على التحويلات المحلية بالجنيه المصري بهدف تقليل استخدام النقد، وزيادة القيمة اليومية لمحافظ الهاتف المحمول إلى 30 ألف جنيه، وإصدار البطاقات المدفوعة مقدما للمواطنين مجانا لمدة 6 أشهر، وتفعيل خدمة الدفع باستخدام رقم الاستجابة السريع الموحد "QR CODE"، التسجيل التلقائي للعملاء في الخدمات المصرفية عبر الإنترنت.

وأوضحت الوزيرة أن جميع التدابير الرامية إلى التخفيف من تأثير فيروس كورونا تساهم في عدم تعطيل جهود التنمية عن أغراضها المقصودة وخاصة تحقيق أهداف التنمية المستدامة.

من جانبها، قالت السيدة/ شيرى كارلين، مديرة الوكالة الأمريكية للتنمية الدولية بالقاهرة، إن الوكالة الأمريكية للتنمية تعمل مع الحكومة المصرية منذ أكثر من 40 عاما ليس فقط في قطاع الصحة ولكن أيضا على تمكين الشباب والمرأة وفي مجال التعليم، مشيرة إلى أن الوكالة الأمريكية للتنمية ملتزمة بمواصلة دعم مصر خاصة في ظل الظروف الاستثنائية الذي يمر به العالم حاليا وهو مكافحة انتشار فيروس كورونا المستجد.

وقالت السيدة/ مارينا ويس، مديرة مكتب البنك الدولي في مصر: "نحن نختم جلسة ملهمة وبناءة، أود أن أشكر الدكتورة رانيا المشاط للجمع بين شركاء التنمية وإظهار الرؤية والقيادة في الأوقات الحرجة، وبالتعاون مع شركاء التنمية، يقف البنك الدولي على أهبة الاستعداد لدعم مصر في جهودها لمواجهة الطوارئ الصحية العاجلة والتخفيف من الآثار الاجتماعية والاقتصادية لوباء كوفيد 19، وخاصة بالنسبة لأكثر الفئات ضعفاً".

وقال السيد/ وليد لبادي، مدير مؤسسة التمويل الدولية في مصر: "إن هذه الأوقات الحرجة تمثل تحديا أمام القطاع الخاص، الذي يعد المحرك الرئيسي للنمو الاقتصادي وخلق الوظائف، فقد وضعت أزمة فيروس كورونا (كوفيد-19) كل من الشركات والوظائف وحياتنا الأشخاص وسبل المعيشة في خطر".

وأضاف: "أن مؤسسة التمويل الدولية تعمل مع عملائها وشركائها في التنمية في مصر على تخفيف الآثار الاقتصادية الواضحة الناتجة عن أزمة فيروس كورونا ومساعدة الشركات في استمرار عملياتها والحفاظ على موظفيها".

شارك في الاجتماع ممثلين عن البنك الدولي والبنك الإفريقي للتنمية والبنك الأوروبي لإعادة الإعمار والتنمية وبنك الاستثمار الأوروبي ومؤسسة التمويل الدولية والمؤسسة الدولية الإسلامية لتمويل التجارة، والوكالة الفرنسية للتنمية والوكالة الأمريكية للتنمية والوكالة اليابانية للتعاون الدولي والوكالة الكورية للتعاون الدولي والوكالة الألمانية للتعاون الدولي وبنك التعمير الألماني، والصندوق العربي للإنماء الاقتصادي ومن مؤسسات الأمم المتحدة كل من الممثل المقيم للأمم المتحدة في القاهرة، ومديرة البرنامج الإنمائي للأمم المتحدة في القاهرة ومدير برنامج الأغذية العالمي في القاهرة ومديرة مكتب الصندوق الدولي للتنمية الزراعية بالقاهرة.

كما شارك في الاجتماع ممثلين عن منظمة العمل الدولية ومنظمة الأغذية والزراعة، وصندوق الأمم المتحدة للتنمية الصناعية، وهيئة الأمم المتحدة للمرأة، وبرنامج الأمم المتحدة للمستوطنات البشرية وبرنامج الأمم المتحدة المشترك لفيروس نقص المناعة البشرية، وصندوق الأمم المتحدة للسكان، وسفراء كل من اليابان وفرنسا وكوريا الجنوبية، وممثلين عن سفارات الاتحاد الأوروبي وسويسرا وهولندا وكندا وإسبانيا والسويد وألمانيا.

وزارة التعاون الدولي